
����Co přineslo rozšíření integrace dopra-
vy do celého kraje ekonomicky a co pro
uživatele?
Integrace a optimalizace veřejné auto-

busové dopravy, která byla spuštěna na
území celého kraje dnem 13. června
2010, přinesla zejména větší komfort
pro občany. Bylo nově zřízeno několik
stovek spojů v objemu více než dva mi-
liony kilometrů. Většina nových linek se
ujala. Dnes po ročním provozu jsme vy-
hodnotili bilancování jednotlivých spojů
a tam, kde výběr jízdného nedosáhl
5 Kč/km, jsme provedli úpravy. Celkem
se jednalo o úpravu nebo zrušení asi tří
procent spojů. Už z těchto čísel je jasné,
že spoje byly navrženy až na výjimky
správně. Ekonomicky se toto navýšení
kilometrů neprojevilo negativními dopa-
dy do rozpočtu kraje, protože, na tyto
dodatečně zřízené linky se vydělalo na-
sazením malých a středních vozidel

a zavedením tzv. dvousložkové ceny do-
pravního výkonu.

���� Jaké jsou důvody letošního zdražení
jízdného v autobusech a co můžeme če-
kat v příštím roce?
Zdražení jízdného od 1. července 2011

si vyžádala současná situace. Není ni-

jak dramatické, v průměru se jedná

o 6,75 %, tedy dvě až tři koruny na tra-

sách do 50 km. Důvodem je zejména

neklesající cena nafty. Dále pak stát ne-

hodlá v letošním roce uhradit navýšený

tarif u čekacích hodin pro řidiče. Ten se

v roce 2010 zvedl z 25 Kč na 50 Kč za

hodinu – a podotýkám, že oprávněně ve

prospěch řidičů. Toto navýšení jen v na-

šem kraji obnáší asi osm milionů korun

ročně, které letos zaplatíme navíc. Od

příštího roku, kdy dojde ke zvýšení 
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Doprava v kraji zdraží a prořídne FOTO – Václav VANŽURA

))) SLOVO PŘEDSEDKYNĚ
KhKR KSČM

Dialog není diktát 
Pokud existuje něco, na čem

se shodne většina našich ob-

čanů, pak je to skutečnost, že

reformy fungování našeho

státu potřebujeme. Stále více

občanů si je jisto, že nepotře-

bujeme takové reformy, jaké

prosazuje současná vládní

koalice. Čím to asi je? Odpo-

vě� není nijak složitá. Vláda

předkládá parlamentu ke

schválení špatné reformy,

které prohlubují rozdíly mezi

většinou společnosti a úzkou

vrstvou nejbohatších, z je-

jichž řad se rekrutují sponzo-

ři vládnoucích stran. Dopady

krize tak mají zaplatit ti, kteří

ji nevyvolali a nijak se na je-

jím vzniku nepodíleli. Dluhy

rovněž neplatí ti, co stát

zadlužili až do výše 1,5 bilio-

nu. A už vůbec ne ti, kteří

prošustrovali rozsáhlý státní

majetek ve výši 3 bilionů, vy-

tvořený dvěma generacemi

poctivě pracujících lidí. Tohle

si lidé konečně začínají uvě-

domovat. Vládní reformy pro-

blémy ve skutečnosti neřeší.

Navíc tak podstatné reformy

jako je daňová, důchodová

a zdravotní by měly být vytvá-

řeny na základě alespoň mi-

nimální shody vlády a opozice

a s podporou většiny občanů.

Podobou jejich vzniku by měl

tedy být dialog. Dialog však

vláda zásadně nevede, ač

v médiích tvrdí opak. Nevede

jej s opozicí ani se sociálními

partnery – odbory a zaměst-

navateli. Přesněji řečeno, ve-

de dialog po svém. Podle

představy neomylných vlád-

ních reformátorů má mít dia-

log jedinou podobu: Oni před-

loží své návrhy a všichni

ostatní je přijmou a ještě po-

chválí. Pokud ke schválení

nedojde, cítí se ukřivděni.

Vždy	 oni se přece snížili na-

tolik, že seznámili se svými

návrhy lůzu! Lůza, jak nazva-

li zástupce pracujících, si

však uvědomuje, že dialog ne-

ní diktát. A dlouho si diktovat

nenechá.  

Ta�ána LANKAŠOVÁ

Cena nafty a nižší příspěvek státu vede
ke zdražení jízdného

Rozhovor s předsedou Dopravního výboru zastupitelstva Královéhra-
deckého kraje Vlastimilem Dlabem (nestr. za KSČM)

Pokračování na str. 2 �



snížené sazby DPH z 10 na 14,5 %,

dopravci odvedou státu více než

4 mil. Kč, o které se rovněž prohlou-

bí ztráta kraje ve veřejné autobusové

dopravě.

Horší situace nás čeká v železniční

dopravě, kde stát na návrh pana Ka-

louska hodlá snížit příspěvek na 10

let podle Memoranda uzavřeného lo-

ni mezi minulou vládou, ČD a aso-

ciací krajů. V celé ČR jde o výpadek

ve financování drážní dopravy 600

mil. Kč a pro náš kraj 57 653 052 Kč.

Pokud k tomu dojde, kraj nebude mít

ve svém již tak napjatém rozpočtu ta-

kové finanční prostředky. To by zna-

menalo totální kolaps železniční do-

pravy, nejen v našem kraji, ale dovo-

luji si říci, že v celém státě.

���� �� Jak se změnila situace
s dostavbou D 11 po podpisu
dohody s Havránkovou? Není
odhad dokončení úseku do
Hradce Králové za dva roky
moc optimistický? 

Samozřejmě na dostavbu

dálnice do Hradce Králové

a dále na Jaroměř čekáme

již více než 17 let. Okolnos-

ti, za kterých byla smlouva

s paní Havránkovou podepsána,

jsou obestřeny různými dohady prá-

vě proto, že k ní došlo potichu a s vel-

kými výhodami pro paní Havránko-

vou. Smlouvu do detailu neznám,

proto ji nechci nijak komentovat, to-

to je v pravomoci státu prostřednic-

tvím MD ČR a ŘSD. Co týká doby vý-

stavby, pokud budou finance, je reál-

né ji za dva roky postavit. 

����Co tři křižovatky na 6 km dálnice?
Co se týká množství sjezdů do kraj-

ského města, pak na 6 km tři sjezdy

jsou skutečně velkým luxusem. Ni-

kde v Evropě se takto nestaví. Podle

statistik máme nejvíce sjezdů na km

dálnic v Evropě, možná i na světě.

(as)
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VEZMĚME ROZUM DO HRSTI A ZBAVME SE STRACHU

))) Otázka pro� Dokončení ze str. 1

Doba, v níž žijeme, se stává stále slo-
žitější a pomalu nenalézáme východis-
ka i z banálních životních situací. Po
dvaceti letech takzvané demokracie
v Česku vidíme, k čemu nás dovedla.
Určité skupině obyvatel dnešní situa-
ce velmi vyhovuje, ale jde asi o pět
procent lidí. Na ostatní obyvatele ze-
mě se nehledí, neb jsou jen ubohou lů-
zou bez valné hodnoty.

Důvod je prostý: kapitalismus ovládá

demokracii, a ta díky němu ztratila svůj

význam a podstatu. Stala se pouhým

krytím pro špinavosti zdegenerovaných

loutek ve vládách, které jsou nastrčený-

mi figurami kapitálu a lidí v pozadí,

o nichž mnoho nevíme. Tyto procesy ne-

jsou reformovatelné. Celý svět je sužo-

ván kapitalismem jako morem a nelze

jej léčit. Dá se jen spálit jako šaty malo-

mocného. Chceme v klidu pracovat a žít

bez strachu o holý život, bez strachu

o budoucnost našich dětí. Možno na-

mítnout, že to už tu bylo. Ano bylo. Bo-

hužel, se značnými chybami. Sovětský

model socialismu byl až příliš direktivní

a místo, aby se rozvíjel, musel se bránit

po dlouhá léta vedení studené války. Ale

je přece nedemokratické a nelidské, aby

jedna skupina lidí ovládala druhou pro-

střednictvím kapitálu. Důsledky vidíme

všude kolem sebe. K tomu zprostředko-

vaně občas slouží také regulace a naří-

zení EU. Pány z Bruselu byl vytvořen

bič, aby mohli ovládat národy v Evropě

strachem třeba z drahých a chybějících,

někdy i nezdravých, potravin. Hlad je

velmi účinný nástroj, kterým lze vydírat

jiné národy. EU krade lidem jedné země

práci, zavírá cukrovary, likviduje země-

dělce a hlavně nežádoucí konkurenci ve

prospěch Německa, Británie a Francie

– zemí, které mohou exportovat do

jiných zemí. Ty se ale zadlužují... Už se

pomocí burzovních makléřů a bank

i státy vykořis�ují navzájem. Vliv kapitá-

lu ve spojení s GLOBALIZACÍ tlačí svět

do světové války a vývoj v některých ze-

mích tomu nasvědčuje. 

Mladé lidi to moc nezajímá, ale pro ně
by právě tyto souvislosti měly být stě-
žejní znalostí, měli by se umět bránit.
Proto v globalizovaném světě spojených fi-
nančních skupin platí, více než kdy jindy,
parafrázovaná výzva podle Marxova Ko-
munistického manifestu: DOBŘÍ LIDÉ
VŠECH ZEMÍ – SPOJTE SE!

(ram)
http://www.marxists.org/cestina/marx-

engels/1848/manifest/index.htm

Augustina Ballina z Komunistic-
ké strany Německa (DKP), před-
sedy organizace v Norimberku
Jaká je spolupráce mezi komu-

nisty z různých zemí Evropy, ví-
me, že v Německu žije mnoho
menšin...

Setkáváme se s řeckými komunis-
ty, ti s námi spolupracují, když je
třeba, ale drží se více své mateřské
strany. Pak je u nás mnoho Turků, ti
mají organizaci DIDF, ti s námi také
spolupracují, dokonce mají jednoho
člena v Bundestagu (kandidoval za
Die Linke). 

Existuje tedy levicové volební
uskupeni?

Ano, v Norimberku máme pro volby
společnou kandidátku levice – „Linke
Liste“. Dostali jsme na radnici také
svoji zastupitelku, i jednoho člena
z mírové organizace. Linke Liste
sdružuje 500 členů, bu� zástupce
levicových stran, mírových hnutí,
mládeže i zelených a jednotlivce.
Jednotlivec platí příspěvky 2–5 euro
a za své členy platí organizace 15
eur. Poslanci také přispívají 400
eury při platu 1500 eur. Také si pla-
tí příspěvky do fondu solidarity.
Členové  Linke Liste se shodují na
12bodovém volebním programu, kde
jsou hlavní sociální otázky a nesou-
hlas s privatizací veřejného majetku.
Vydáváme vlastní noviny (výtisk za
2 eura ). Linke Liste má předsednic-
tvo a orgány zodpovědné za koordi-
naci programu i za uložené úkoly.

Měli jste nějakou úspěšnou akci?
Například, při vyhlášení zdražení

jízdného v MHD v Norimberku jsme
protestovali tak, že jsme sehnali
10 000 lístků s podpisy pro zavede-
ní sociální jízdenky. Navázali jsme
je na provázek a 500 lidí obklopilo
řetězem budovu radnice... Velkou
podporu také od nás dostalo nové
vyšetření těžkého ublížení na zdra-
ví. Když Němec chodil s Kurdkou
a členové její rodiny jej zbili, ale po-
licie to šetřila jen jako rvačku.

Jak organizujete veřejnou akci?
Všechny akce musíme dobře při-

pravit, partajní špičky si rozdělí úko-
ly, musíme se informovat telefony
a e-maily, nechat povolit demonstra-
ci, natisknout letáky, a pak už se
ostatní přidají. Na akci ještě také vy-
bíráme příspěvky do kasičky.

(vha)
(POZN.: DKP má na 4000 členů v celé

SRN, předsednictvo sídlí v Essenu, v Ba-
vorsku mají 230 členů.)
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Příprava VIII. sjezdu
KSČM se rozbíhá

HRADEC KRÁLOVÉ – Králo-
véhradecká krajská rada KSČM na
svém červnovém jednání koordi-
novala termíny okresních konfe-
rencí a stanovila termín konferen-
ce krajské jako nejvyššího samo-
správného orgánu strany na úrov-
ni kraje. Hlavním bodem dopoled-
ního jednání pak byla otázka
zkvalitnění členské základny
a odpoledne pokračovalo jednání
společně s klubem krajských
zastupitelů, zvolených za KSČM.
Vnitrostranickou kampaň jako

součást přípravy VIII. sjezdu
KSČM, který se sejde v květnu
2012, odstartují v polovině září
výroční členské schůze. Na nich
se komunisté vyjádří v široké
vnitrostranické diskusi k připra-
vovaným materiálům VIII. sjezdu,
především k chystaným progra-
movým dokumentům. Diskuse
pak bude vrcholit na okresních
a nakonec krajské konferenci. De-
legáti konferencí pak budou mít
rovněž rozhodující slovo při sesta-
vování kandidátky KSČM pro kraj-
ské volby na podzim roku 2012.
Bohatá diskuse se rozvinula ko-

lem otázky přijímání nových čle-
nů a hledání cest v práci se sym-
patizanty, které byly klíčovým
bodem červnového jednání KR. Je
zřejmé, že okresní výbory budou
nuceny převzít od základních or-
ganizací iniciativu jak v získávaní
nových členů, tak v soustavné
práci se sympatizanty.
Po ustavení ústředního opera-

tivního volebního štábu při ÚV
KSČM a schválení strategie voleb-
ní kampaně na 15. zasedání ÚV,
pokročily přípravy i na úrovni
kraje. Krajská rada jmenovala úz-
kou řídící skupinu pro volební
kampaň jak pro krajské volby, tak
pro volby v náchodském se-
nátním obvodu.
Odpolední společné jednání se za-

bývalo nejen posledním zasedáním
krajského zastupitelstva, ale pře-
devším podrobněji problémem do-
pravní obslužnosti a údržby silnic.

(as)

NOVÝ BYDŽOV – Letos v květnu uplynulo
již 60 let od zahájení provozu nové novo-
bydžovské mlékárny, a tak se vra�me trošíč-
ku se vzpomínkami na v minulosti jeden
z největších závodů našeho města.

Novobydžovské mlékárenství mělo bohatou
historii. Už v roce 1933 progresivní zemědělci
novobydžovského okresu založili novou druž-
stevní organizaci s názvem „Mlékařské a hos-
podářské družstvo v Novém Bydžově“ a o rok
později byla uvedena do provozu nová mlé-
kárna o kapacitě 7 000 litrů mléka za den, kte-
rá stála proti vlakovému nádraží. ... 

V roce 1975 bylo podnikové ředitelství Prů-
mysl mléčné výživy národní podnik přesunut
do Hradce Králové a v Novém Bydžově zůstá-
vá pouze Průmysl mléčné výživy, národní
podnik Hradec Králové, závod Nový Bydžov.
V roce 1976 se začal vyrábět koncentrát sy-
rovátkových bílkovin WPC, po známých
pproduktech MALCAO, Bílá káva, KAOLAR,
MIXAR, TESUR, BIOSAN atd., který se od ro-
ku 1978 používal pro výživu českosloven-
ských vrcholových sportovců a olympioniků
ve střediscích vrcholového sportu ČSTV.
Největší proměnu však mlékárna
v Novém Bydžově zažila po roce
1989. Nejprve v počátku roku 1990
bylo zprovozněno dánské zařízení
ULTRAFILTRACE na výrobu séro-
vých bílkovin pro sportovní výživu.
V roce 1990 se závod oddělil od
PMV Hradec Králové a pojmenoval
se PROMIL státní podnik Nový
Bydžov. ...

V roce 2005 se mlékárna dostala
do platební neschopnosti z důvodů

přeinvestování. Mlékárna investovala příliš
mnoho financí a z toho velkou část z provoz-
ního kapitálu. Bohužel, nyní se dá už jen kon-
statovat, že extrémně přehnané požadavky na
hygienu a kontrolu výroby vyplývající z poža-
davků EU umocněné horlivosti českého úřed-
níka chtějícího dokázat svůj vliv při jejich vyža-
dování, donutily mlékárnu PROMIL Nový
Bydžov k rozsáhlým investicím do hygienic-
kých smyček, oddělení materiálových cest
a dalších úprav neefektivního charakteru. Dá-
le, sem tam nějaké to chybné strategické roz-
hodnutí o nákupu toho či onoho zařízení či bu-
dov, na které navíc banka nepůjčila, peníze se
braly z provozních financí, a pak se lehce do-
stáváme v peněžních tocích do skluzu, a to byl
případ mlékárny Nový Bydžov. A tak se stalo,
že v roce 2005 koupila PML, a.s., firma
ALIMPEX FOOD, a.s., která v té době již úzce
spolupracovala s mlékárnou Alois Müller,
GmbH, v Dráž�anech. Tato dráž�anská firma ta-
ké převzala převážnou část mléčné produkce
od dodavatelů PROMILu Nový Bydžov.  A to
byl počátek konce mlékárny Nový Bydžov
a 270 zaměstnancům zbyly pouze vzpomínky. 

Jiří Česák
FOTO: archiv autora, 

redakčně kráceno

)))    Jednala KH KR KSČM

ZBYLA JEN VZPOMÍNKA... 

Další ožebračení nevinných na obzoru
Stát se jich zbavuje! Stát je likvidu-

je! Stát je chce navždy umlčet! Nej-

prve jim byly sníženy invalidní dů-

chody, poté byli nahnáni na Úřad

práce, aby si hledali zaměstnání za

směšnou almužnu, protože většinou

na kariérní růst v tomhle zaproda-

ném a bezohledném Absurdistánu

nemají vůbec nárok.

Nečasova vláda zesměšnila osudy

bezmocných, kteří jsou válcováni tzv.

drsnou neviditelnou rukou trhu, jež

pomalu krachuje a naprosto selhá-

vá, a proto, vážení čtenáři, tato nevi-

ditelná pěst ždímá právě z poslední-

ho. Jaký hyenismus kraluje v České

republice vůči nemocným a pos-

tiženým občanům, kteří by si zaslou-

žili výraznou státní finanční podpo-

ru! Nečasova vláda získala důvěru

Poslanecké sněmovny, i když většina

národa s ní nesouhlasí. Byl jsem

v Náchodě svědkem četných rozho-

vorů a úplně jsem se zhrozil, že neza-

městnaní v tomhle zkorumpovaném

státě hovoří, jak byli odíráni zaměst-

navateli. Jen si otevřete stránky na-

bídky pracovních míst v Náchodě

a okolí. Většina z nich nabízí

podprůměrnou hrubou mzdu. Připa-

dáme si jako v rozvojové zemi. 

To, co se děje kolem nás, je bohužel

krutá realita. Situaci lze vyřešit jis-

tým nastavením hodnot, abychom

byli co nejblíže spravedlivému uspo-

řádání v našem státě, vždy� „rovnost

příležitostí“ mezi regiony a kraji je

dlouhodobě plánována v celoevrop-

ském měřítku.

Václav KOVALČÍK
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„Naše vláda umí je-
nom škrtat, ale žádný
z ministrů nepřišel s ni-
čím, co by pomohlo li-
dem," konstatoval
v úvodu svého vystou-
pení Václav Exner
(KSČM Praha). Rozvi-
nul dále dvě teze, po-
dle nichž „je u nás prá-
ce dost“ a „peníze na
řešení krize se na-
jdou“. Na prokázání
první teze se stačí roz-
hlédnout kolem sebe
na zanedbané silnice
a celou infrastruktu-
ru, další pracovní mís-
ta by se našla v systé-
mu celoživotního vzdělávání, zrovna tak
chybí praktičtí lékaři a stomatologové
a příkladu je mnohem víc. „Žijeme ve spo-
lečnosti, kterou neumíme řídit. Vyspělá
společnost by měla být bez nezaměstna-
ných a ponižovaných,“ uzavřel Exner
s tím, že zkušenost 40 let budování so-
cialismu ukazuje, že to možné je.

Nerovnoměrné rozložení hospodářské
síly po Evropské unii je, podle Augusti-
na Ballina (DKP Severní Bavorsko), jed-
ním z prvků prohlubování krize. „Hos-
podářsky silné státy exportují nejen zbo-
ží, ale i půjčky, za něž si země závislé na
dovozu jejich zboží kupují. Vyvážející ze-
mě tak vydělávají nejen na exportu, ale
i na úrocích z půjček, zatímco hospodář-
ská situace dovozců se zhoršuje,“ uvedl
Ballin. Tak lze vysvětlit dluhovou past,
v níž s ocitlo Řecko, Portugalsko i Špa-

nělsko. Dluhy nakonec zaplatí občané
zadluženého státu. Pro nedobytnost je
možné část dluhů odepsat, ale pak je
zaplatí zase občané státu, který půjčku
poskytl. „V Německu se tvrdí, že krize
byla překonána, ale koupěschopnost oby-
vatelstva nijak nestoupá,“ prohlásil
Ballin. Levice by se měla, podle jeho ná-
zoru orientovat na zabránění likvidace
sociálních jistot a posílení koupěschop-
nosti obyvatelstva.

„Evropa se vzdala modelu sociálního
státu,“ uvedl ve svém vystoupení
Stephen Hulsch (DieLinke Brani-
borsko), „což znamená, že levice se mu-
sí daleko důsledněji zasazovat o sociální
práva lidí. Mám na mysli základní sociál-
ní práva, jako jsou právo na práci, politic-
kou stávku a pracovní právo, chránící
pracující před neodůvodněnou výpovědí
z práce.“ Za nezbytné považuje Hulsch
stanovení mezinárodních standardů so-
ciálních práv, platných ve všech zemích
EU, na něž by navázalo vypracování ná-
rodních standardů. „Jako levice musíme
zachování sociálních práv nejen prokla-
movat, ale i prosazovat a unifikovat,“ je
přesvědčen Hulsch.

„Myslím si, že pro evropskou levici je
důležité probudit se z iluze, že je možné
zachovat sociální stát," zahájil své vy-
stoupení v diskusi místopředseda ÚV
KSČM Stanislav Grospič. Podle něho
ve stejné iluzi žijí i odbory, proto vidí
nutnost více se orientovat na realistič-
tější Světovou odborovou federaci místo
na nerozhodnou Evropskou konfederaci

odborů, která je pod vlivem této iluze.
V ČR rostou obavy lidí i nesouhlas
s asociální vládou. V této situaci odbory
prohrály souboj o první etapu důchodo-
vé reformy, takže se věk odchodu do dů-
chodu prodloužil. „Pokud nedosáhneme
podpory odborů a společenských organi-
zací, budou tyto naše diskuse jen planý-
mi nadějemi,“ uzavřel Grospič.

V diskuzi potom vyjádřil středočeský
koordinátor SFEL-R Karel Skála (KSČM),
přesvědčení, že regionální spolupráce mezi
levicovými stranami Evropy je užitečná
i pro ústřední orgány těchto stran, které by
jí měly věnovat větší pozornost. Po závěreč-
ném společenském večeru se účastníci
čtyřdenního setkání na 20. Eurocampu
rozjeli v neděli do svých domovů.       (tl)

Webové stránky, na nichž se dozvíte o akcích
SFEL-R, jejichž vyvrcholením je právě Eurocamp:
www.sfel-r.de. Mají verzi v češtině.

Politická burza při Eurocampu FOTO: J. Petr

ZACHOVÁNÍ SOCIÁLNÍHO STÁTU JE ILUZE

Stanislav Grospič

DOLCE U TRUTNOVA – Za účasti zástupců regionálních organizací KSČM,
německých DieLinke a DKP i KS Slovenska vyvrcholil v sobotu diskusním fó-
rem 20. ročník Eurocampu v kempu Dolce u Trutnova. Odpolední sobotní dis-
kusi na téma Krize v Evropské unii a snaha o likvidaci sociálních jistot zahájil
hlavní koordinátor Stálého fóra evropské levice – regionů (SFEL-R) Peter
Schömmel ze strany DieLinke. O úloze levice v překonání sociálních dopadů
krize se postupně rozhovořili zástupci všech čtyř stran, jejichž společným
strategickým cílem je vybudování sociálně spravedlivé společnosti.

Dne 4. června proběhlo za krásného
slunečného dne na Benecku - Žalém
v okrese Semily mezinárodní setkání
na počest srazů antifašistů před
druhou světovou válkou, které zároveň
uctilo památku obětí fašismu v letech
1938–1945. Uspořádal ho OV KSČM
spolu s OV Vlasteneckého sdružení an-
tifašistů v Semilech za spoluúčasti Li-
berecké krajské rady KSČM.

Více než 120 přítomných účastníků si
v diskusi vyměnilo své poznatky a zážit-
ky z doby válečných hrůz druhé světové
války, které někteří zažili na vlastní ků-
ži, ale i řadu názorů a myšlenek na sou-
časné dění ve společnosti. Z diskuse
jednoznačně zaznělo nepoddat se sou-
časné, by� nelehké, situaci a těm, kteří
ji způsobují, ale vlastní iniciativou
i dnes dál naplňovat odkaz a myšlenky
těch občanů, kteří v letech fašistické
okupace ztratili své životy na popra-
vištích, byli umučeni a zemřeli �

Jaromír Kohlíček (vlevo), Jaroslav Petr
a delegáti u pomníčku na Žalém

Se současným marasmem
ve státě občané nesouhlasí
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TRUTNOV – Historické centrum
druhého největšího města našeho
kraje rozkvétá do krásy, však také
zdejší radnice do něj investuje ne-
málo. Nic proti tomu. Pokud se
však náhodný návštěvník ocitne
v některých okrajových částech či
integrovaných obcích, bývá často
nemile překvapen.
Mnoha ulicím totiž chybí veřejné

osvětlení, chodníky, vozovky jsou roz-
bité nebo ještě prašné... Na ně finan-
ce nejsou. Tedy, byly by, alespoň
zčásti, pokud by převážně pravicové

zastupitelstvo ne-
vyhazovalo peníze
za zbytečnosti.
Takovou zbyteč-
ností se podle
členky městské-
ho zastupitelstva
Blanky Bubnové
(KSČM) stane
c y k l o s t e z k a ,
s bezbariérovými
přístupy i pro vo-
zíčkáře, od želez-
niční zastávky
Trutnov - Volanov
až ke stávající cyklostezce podél výpa-
dovky na Jičín. 

Její projektovaná délka je pouhých

416 metrů, avšak rozpočet na ni činí

23 109 000 korun! Povede totiž přes

pole, houštiny a křoviny, hlavně však

po 77 metrů dlouhém mostu přes

rybník. Právě náklady na tento most

patrně vyrvou ze zmíněného rozpočtu

největší díl. „Zdůvodnění pana staros-

ty Adamce (ODS) je pro mne naprosto

nedostačující, protože pro těch několik

málo lidí, kteří na té zastávce vystoupí,

to považuji za nesmyslně promrhané

peníze,“ řekla nám B. Bubnová a do-

dala, „na zastupitelstvu, které to pro-

jednávalo, jsem vystoupila proti

a všichni za KSČM jsme hlasovali pro-

ti. Někteří další se zdrželi, ale samo-

zřejmě jsme byli opět přehlasováni.“

Nikoliv, zastupitelka Bubnová není

absolutně proti cyklostezce ve zmí-

něné lokalitě. Mohla by však vést po-

dél zčásti souběžné ulice Potoční,

ústící rovněž do Jičínské ulice. Trpí

ovšem neduhem zmíněným v úvodu:

je prašná, případně blátivá, štěrkem

spravovaná. Lidé, kteří zde bydlí, by

si nesporně zasloužili novou vozovku

a oněch 23 milionů by na ni, včetně

cyklostezky, zřejmě stačilo. Takhle

však, podle B. Bubnové, proletí ko-

mínem.

(van)

21. SETKÁNÍ PŘÁTEL VÝSTUPU NA VELKOU DEŠTNOU 
Setkání se uskutečnilo v sobotu 28. května v Luisině Údolí. Po tradičních špekáčcích nad
ohněm a dětských soutěžích přivítal bezmála padesátku účastníků (mezi nimž byl i zakla-
datel někdejších Mírových
výstupů, 91letý Bohumír
Stančík) předseda rych-
novského OV KSČM Anto-
nín Kapucián. Poté předal
slovo člence sociální komi-
se krajského zastupitelstva
za KSČM Věře Žižkové (na
snímku v popředí), která
mj. poukázala na nehoráz-
nosti Nečasovy vlády a vy-
slovila názor, že lidé se
proti ní začnou brzy bouřit.
Vyzvala přítomné, aby se
nenechali zastrašit a za svá
práva bojovali. Většina
účastníků se pak vydala na
Velkou Deštnou, zklamáni však byli z toho, že z jejího vrcholu zmizela – by� provizorní
– dřevěná rozhledna. (Údajně si na ní jakýsi turista odřel nohu a chtěl bolestné, a tak ji
lesní správa odstranila.) Setkání tradičně uzavřela diskuse ve srubu Horské služby, ten-
tokrát se točila zejména kolem problémů ve školství.

TEXT a FOTO – Václav VANŽURA

v koncentračních táborech nebo
padli na frontách 2. světové války,

nepřežili pochody smrti nebo položili své
životy v květnovém povstání roku 1945.

Na setkání byl přítomen soudruh Vác-
lav Exner, dále řada soudruhů z Revo-
lučního svazu přátel z Německa v čele
se svým předsedou soudruhem Hum-
melem, soudruhem Gajdou za Svaz ně-
meckých antifašistů, zástupci několika
Klubů českého pohraničí, Svazu bojov-
níků za svobodu, Levicového klubu žen,
Památníku Lidice, zastupitelé Libe-
reckého kraje a řada funkcionářů a čle-
nů strany i sympatizujících bezparti-
jních. Závěrem pak účastníci navštívili
Památník setkání antifašistů a obětí bo-
je proti fašismu na Žalém (1019 m n.
m.) a položili zde věnce a kytice. Připo-
menutím obětavé práce při organizová-
ní protifašistického odboje a srazů pro-
letářů, českých a německých komunis-
tů bylo položení kytice u hrobu jednoho
z významných organizátorů této činnos-
ti – soudruha Hrubého ve Valteřicích.

Již den předtím, tj. 3. června, bylo na
Žalém také rušno. Přímo k Památníku
setkání antifašistů a obětí boje proti fa-
šismu zavítali účastníci 20. ročníku
Eurocampu 2011, kteří se zde sešli spo-
lu se zástupci KSČM a Vlasteneckého
sdružení antifašistů okresu Semily.
Účastníci Eurocampu 2011 byli z Ně-
mecka, převážně strany Die Linke, dále
za Slovenska a Čech. Na 65 přítomných
si vyslechlo projev soudruha Jaromíra
Kohlíčka, europoslance za KSČM, a dá-
le přítomných hostů, kteří upozorňovali
na vzrůstající nebezpečí fašismu a ne-
dobrou situaci jak v naší zemi, tak
i v sousedních zemích. Ocenili práci
těch, kteří se nenechají zastrašit pomlu-
vami, nenávistí i osobními útoky neofa-
šistů a hájí myšlenky těch, kteří již ne-
jsou mezi námi.

Jaroslav SVOBODA,
OV Semily

�

Tudy, po mostu přes rybník, povede zcela zbytečná cyklostezka, uka-
zuje Blanka Bubnová  FOTO – Václav VANŽURA

TŘIADVACET MILIONŮ
PROLETÍ KOMÍNEM



DVŮR KÁLOVÉ N. L. – Sobotní ráno 18.
června nevěstilo zpočátku nic dobrého.
Vzrůstaly obavy, zda nezačne pršet a vše, co
dětem připravili členové místní ZO KSČM ke
DNI DĚTÍ, nespláchne voda. Štěstí však bylo
na jejich straně a počasí se umoudřilo nato-
lik, že i sluníčko zasvítilo...

Posunutí termínu, aby nebyla konkurence
s dalšími akcemi, se vyplatilo. Návštěvnost
oproti minulému roku narostla o stovku účast-
níků – přišlo 113 dětí a 115 dospělých. Každý
rok se „Rozloučení se školou“ vylepšuje. Ino-
vace v tomto směru přinášejí ovoce. Letošní
atrakcí bylo perfektní vystoupení Martina Bed-
náře s vrtulníky a letadly. Příslušníci Městské
policie ukázali dětem své vybavení – od tomf,
přes štíty a pistole, až k radaru na měření rych-
losti vozidel. Díky radaru si děti mohly nechat
změřit rychlost svého běhu. Mohly si prohléd-
nout policejní vůz, mluvit do vysílaček, houkat,
blikat... Strážníci předvedli sebeobranu, a také
prorážecí techniky. Tradičně vystoupili i dvorští
hasiči. Jejich auto bylo dětmi vysmejčeno do
posledního zákoutí. Vyzkoušely si i stříkání ze
stříkačky, takže nakonec po hasičském
„sprchování“ byly všechny dokonale umyté.
Vystoupili členové kynologického svazu se
svými pejsky a předvedli jejich poslušnost, ale
i hravost. Mimo kynologů všichni uvítali i sta-

rostku města Dvora Králové n. L. Editu Vaňko-
vou. Stranou od hlavního dění byli vystaveni
krasavci z dob minulých. Auta – veterány zajis-
til Miloš Rejl s kamarády. Malým překvape-
ním, o kterém ani pořadatelé nevěděli, bylo vy-
puštění chovných holubů Jaroslava Raise.
Program byl dále prokládán drobnými soutě-
žemi. Děti skákaly v pytli, chodily na chůdách,
házely míčky na tlamu vlka. (Kdo ví, jak by to
dopadlo, kdyby místo vlka stál ministr Kalou-
sek...). V dnešní těžké době, kdy se škrtá ploš-
ně vše, co jen jde, a to hlavně prostému obyva-
telstvu, oceňujeme, že se najdou lidé, jako jsou
třeba Radek Šebrle, Vasilis Teodoridis, Mar-
tin Minář, kteří za své firmy podpořili akci pro
děti. Rovněž pekárny Komar a Katka ze Dvora
Králové potěšily všechny účastníky akce peči-
vem – jak od maminky. Rodina Křížkova zajis-
tila občerstvení s velmi kvalitní obsluhou za „li-
dovky“. Pan Hubený věnoval ledovou tříš� pro
děti zcela zdarma. Balíčky sladkostí a hračky,
které dostal každý dětský účastník bez výjimky,
byly také zdarma. 

Všem sponzorům a zúčastněným patří dík.
Též Petru Janderovi, který zajistil ozvučení
a zapůjčil aparaturu. Organizátoři se těší, že
v příštím roce zvládnou akci ještě ve větším
rozsahu.                                              

(ram)

Vzkaz mladé generaci
Jako každoročně (od roku 1946) jsem se

i letos zúčastnil oslav svátku práce, nesou-
cím se v duchu rostoucího odporu lidí proti
asociální politice vládní koalice. Uctil jsem
tradičně památku na Rudoarmějce na les-
ním hřbitově v Malšovicích. Navíc jsem byl
pozván na setkání generací u příležitosti
90. výročí vzniku komunistického hnutí
v ČR, pořádaném KR KSČM Královéhra-
deckého kraje.

Zavzpomínal jsem při tom na svých více
než 65 let členství a práce v komunistické
straně. Naše generace prožila dětství
v předválečné kapitalistické republice. Ta-
to doba byla ovlivněna světovou hospodář-
skou krizí třicátých let a nástupem hitlerov-
ského Německa usilujícího o světovládu.
Dorůstali jsme v Protektorátu Böhmen und
Mähren.

Jen ten, kdo tu dobu prožil, pochopí s ja-
kým nadšením jsme přivítali naši svobodu.
S obrovským elánem jsme se vrhli do bu-
dování nové spravedlivější republiky. Ještě
v květnu 1945 jsme zakládali organizace
Svazu české mládeže (SČM). Chodili jsme
na dobrovolné bezplatné brigády na obno-
vení Němci poničené země. SČM organizo-
val stavby mládeže a vyslal také brigádu na
Tra
 družby v Jugoslavii.

Jako houby po dešti vznikaly kulturní sou-
bory. Účinkovaly na veřejnosti na schůzích
i při různých oslavách a utkávaly se v Sou-
těži tvořivosti mládeže. Objevovali jsme
nejlepší díla našich i světových autorů poe-
zie i beletrie. Získávali jsme Fučíkův od-
znak. Organizovali jsme dožínky, plesy mla-
dých a odpolední taneční čaje. Nezanedbá-
vali jsme ani sportovní aktivity a získávali
jsme Tyršův odznak zdatnosti. Aktivní sva-
záci byli přijímáni do KSČ. Přitom všem
nám zbyl i čas na lásku. Mnozí z nás našli
ve společné práci partnera na celý život.

Chápu, že dnešní mládež má daleko těžší
podmínky. My jsme se účastnili budování
spravedlivější republiky. Ona bojuje proti
zkorumpované protilidové moci kapitalis-
tického režimu. Levicově angažovaným li-
dem hrozí vyhození z práce a nejistá bu-
doucnost jejich rodin. Musí čelit hrozbám
drogové závislosti a zákeřné nemoci AIDS.
Setkává se s dříve neexistujícími žebráky
a bezdomovci. O to víc obdivuji ty, kteří se
nebojí postavit se do boje proti současným
pořádkům. Přeji naší mládeži hodně elánu,
vůle, statečnosti v překonávání překážek
a odvahy v boji za to, aby po nečase zazá-
řilo slunce v našich ulicích.

Jaroslav PRŮŠEK
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Od 1. března v Oblastní nemocnici
v Rychnově nad Kněžnou vešla vplat-
nost nová kolektivní smlouva 2011.
Lékaři jí pocítili navýšením mzdy, ale
ostatní zaměstnanci opět nedostali
nic, popřípadě jim mzda ještě klesla.
Rozhodl jsem se tedy pátrat po příči-
nách, které mi měla osvětlit nová ko-
lektivní smlouva 2011.
Už od začátku mi bylo divné, že do-

kument je jen těžce k sehnání. Nikdo
vám jej totiž nevytiskne, protože se
musí šetřit papírem. Takže jediná
možnost je, přečíst si jej na vnitřní
síti nemocnice, kam je samozřejmě
omezený přístup, protože běžní za-
městnanci nemají počítač na svém
pracovišti. Ale popral jsem se
s tím, dokument jsem si nakonec
opatřil a doma šestadvacetistránko-
vý dokument prostudoval. Kolektivní
smlouva mě obsahově zděsila, po-
kud byli odboráři při vědomí, tak
museli být snad v podnapilém stavu,
protože smlouva v několika bodech
stojí proti zákoníku práce a práva za-
městnanců snižuje pod úroveň, kte-
ré jim zákoník práce zaručuje. Nej-

větší pošlapání práv spatřuji v odmě-
ňování zaměstnanců. Zde naprosto
nelogicky, pokud vám zaměstnavatel
nařídí přesčas v sobotu a v neděli,
nedostanete příplatek 50 %, který
zaručuje zákoník práce, ale pouze
25 %. Úsměvná je část, kde se za-
městnavatel zavazuje zachovat stej-
ný průměr mezd jako v roce 2010.
„Nejlepší“ částí je ta, která
připomíná, že zákoník práce je nad
kolektivní smlouvou a jasně stano-
vuje, že v případech, kde kolektivní
smlouva překračuje zákoník práce,
je neplatná. Snížení příplatků za
přesčas v sobotu a neděli se tím fak-
ticky ruší.

Odboráři mne zklamali, protože od-
vedli špatnou práci. Není se pak če-
mu divit, že v posledních letech odbo-
ry v rychnovské nemocnici zazname-
naly silný odliv členů. Uvědomí si ve-
dení odborů, že pracovat je nutné
kvalitně, nebo nechá organizaci pad-
nout na smetiště dějin? Nebo je to ně-
čí záměr? Můžeme jen spekulovat.

Jaroslav DIVÍŠEK,
předseda ORK Rychnov n. Kn.

Kolektivní smlouva 2011 – výsměch 
zaměstnancům ON Rychnov nad Kněžnou a.s.

Rozloučení se školou aneb Hurá na prázdniny



Věci veřejné 
promarnily šanci

Jistě jsme si mnozí všimli, že „véčka“
v době hrubých výpadů vlády vůči odbo-
rům zůstala stranou. S výjimkou před-
sedkyně poslaneckého klubu Karolíny
Peake se v podstatě nikdo z této nevy-
zpytatelné strany nevyjádřil. Dokonce
i paní Peake byla maximálně umírněná.
Pokud by se jednalo o seriozní stranu,
která plní své předvolební sliby a chová
se jako středová strana, bylo by to po-
chopitelné. Strana Věci veřejné však
opět kličkuje a v podstatě neví, na kte-
rou stranu se postavit. Jak jinak chápat
tuto neslanou, nemastnou reakci. Vždy�
každý soudný člověk si v naší zemi uvě-
domil, že to vláda s podrazáckým chová-
ním vůči odborům přehnala.

Celá vládní koalice po vítězných vol-
bách se chová arogantně, suverénně
a neurvale. Nikdy neopomene zdůrazňo-
vat, že jim voliči k takovému chování da-
li mandát 118 hlasů. Vláda vůbec nepři-
pouští, že takovou převahu dostala, mír-
ně řečeno, pomocí neúplných informací
v předvolebních slibech a vyloženým
předvolebním podvodem Věcí veřejných.
Vláda vůbec nebere na vědomí, že deva-
desát procent občanů s˚ní dnes nesou-
hlasí. Pokračuje ve své neskutečně aso-
ciální politice a dokonce se dala na ces-
tu podrazů. Příkladem může být i podá-
ní žaloby na odbory v souvislosti s vyhlá-
šením stávky. Není důležité, zda žaloba
byla oprávněná. Za podstatnější považu-
ji fakt, že se vláda odhodlala ke kroku,
který se zkrátka ve slušné společnosti
nedělá. Že takovou „prasárnu“ (výraz
z tiskovky v mé oblíbené restauraci) pro-
vedl pan Kalousek, nepřekvapuje. Je to
takový typ politika a nic s tím neudělá-
me. Mnohem horší je, že se s ní ztotožnil

premiér a celá jeho vláda. Mnohým asi
také vyrazila dech podpora vládě prezi-
dentem republiky. Ten by dokonce byl
mnohem tvrdší a stávkující by poslal
mezi nezaměstnané.

Také zatím nikde nepracující poslanec
Benda si přiložil polínko. Mělo by se prý
s těmi protivládními protesty něco udělat.
„Dlouho tu procházely protesty lidí proti vlá-
dě, bude se to muset změnit,“ konstatoval.
Možná si vzpomněl na velký vzor svého ot-
ce, který v sedmdesátých letech minulého
století dokázal s odbory v jedné nejmeno-
vané jihoamerické zemi patřičně zatočit.

Vra�me se však k Věcem veřejným. Po-
kud jim dnes prudce klesají volební pre-
ference, měly velkou šanci alespoň pád
zastavit. Stačilo se postavit k hrubému
a netaktickému jednání vlády vůči odbo-
rům čelem a s patřičným bouchnutím
dveřmi z vládní koalice odejít. Otevřely
by si cestu k částečnému plnění svého
volebního programu, což pod křídly ODS
a TOP 09 v žádném případě nejde. Ne-
učinili tak a definitivně potvrdily, že jim
nejde o nic jiného, než co nejdéle setrvat
na problematickém politickém výsluní
v náruči vládní koalice.

Bedřich CHASÁK
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JIČÍNSKO 

Věk 75 let oslaví Miloslav Taneček z Hořic
v Podkr., dlouholetý aktivní stranický funkcio-
nář, 80 let pak Olga Tomášková z Hořic
v Podrkonoší, Ladislav Stuchlík z Mlázovic -
Šárovcovy Lhoty, Zdeněk Trla z Holovous,
Květa Domorádová z Pecky a Karel Kučera
z Jičína. 

Všem jmenovaným přeje OV KSČM spolu se
základními organizacemi všechno nejlepší,
hodně zdraví a spokojenosti a děkuje za dosa-
vadní práci pro stranu a společnost. Jaroslav
Petr, předseda OV KSČM Jičín

TRUTNOVSKO

Oslavovat 65. narozeniny budou Blanka Sklá-
dalová a Jana Špetlová, Milan Kašpar 60 let,
všichni z Trutnova. Josef Otčenášek z Hajnic
oslaví 65 let. Hana Vacková z Nemojova oslaví
osmdesátiny. Petr Navrátil a Zdeněk
Tauchman, oba z Dolní Kalné, budou mít 65
let. Helena Kotyková z Vrchlabí se dožije 85 let.

OV KSČM všem přeje mnoho spokojenosti,
pohodových dnů prožitých ve zdraví.

Děkuji OV KSČM v Trutnově pod vedením
předsedy Jaroslava Ondráčka za blahopřání,
dárek a příjemné posezení při mém životním
jubileu. Jiří Jirásek, Žacléř.

HRADEC KRÁLOVÉ

� ZO KSČM č. 5 a OV KSČM blahopřeje co
nejsrdečněji svému předsedovi, též zastupiteli
a členu VV OV KSČM Liboru Nejedlému k je-
ho šedesátinám. Všichni členové a OV KSČM
přejí mnoho zdraví a elánu do dalších let a dě-
kují za obětavou práci ve funkcích a při veřej-
ných akcích. � K 75. narozeninám přeje ZO
KSČM č. 48 vše nejlepší a dobré zdraví Sta-
nislavě Višňákové. � Dne 7. 7. oslaví 65. na-
rozeniny člen výboru ZO č. 36 Jiří Hanuš. Dě-
kujeme mu za angažovanost při plnění úkolů
a přejeme štěstí, rodinnou pohodu a hlavně
zdraví. Dne 22. 7. oslaví dlouholetý člen
a funkcionář téže ZO KSČM Josef Marek 75.
narozeniny. Přejeme mu hodně zdraví a štěstí.
� ZO KSČM č. 57 blahopřeje Aleně Černé
k šedesátinám, které oslaví 13. srpna.

RYCHNOVSKO

Devadesátin se v červenci dožívají Miluše Ji-
rotková z Týniště n. O. a Eliška Pašková
z Vamberku a 85 let Jan Kašpar z Rychnova n.
Kn. a Josef Kupka z Bolehoště. Oslavu osm-
desátin chystají Božena Lukášková z Rychno-
va n. Kn. a Božena Paulusová z Kostelce n. O.
Marie Hájková z Dobrušky a Václav Šerejch
z Ledců budou mít 75 let. Sedmdesátin dosáh-
ne Drahuška Kuhnová z Opočna a Zdeňka
Medková z Trnova a šedesátku si vychutná
Jan Paleček ze Skuhrova n. B. a Marie
Semrádová z Borohrádku.

����������

)))SPOLEČENSKÁ KRONIKA
V květnu 2011 se v pražském Rus-

kém středisku vědy a kultury v Praze

uskutečnil již 45. ročník festivalu „ARS

POETICA – Puškinův památník“. Pořa-

datelem byla Česká asociace rusistů,

Česko-ruská společnost, o. s., Minis-

terstvo kultury ČR, Ministerstvo škol-

ství, mládeže a tělovýchovy ČR a Obec

spisovatelů. Cílem soutěže je prostřed-

nictvím přehlídek uměleckého předne-

su ruské poezie, prózy a písní přispívat

k poznávání ruské kultury a umění.

Zájem o projekt projevila v našem

kraji Základní škola Pouchov. Peda-

gožka Irena Ročková a skupina žákyň

se rozhodly účastnit se festivalu jako

pozorovatelé. Účelem bylo sbírat zkuše-

nosti a inspiraci pro rok 2012. Děvčata

sledovala s velkým zájmem soutěže

i závěrečné vystoupení profesionálního

souboru z Moskvy. V letošním roce se

festivalu zúčastnilo 200 soutěžících

z celé republiky.

Již v průběhu dne se besedovalo

o možnostech účasti žáků Královéhra-

deckého kraje na festivalu v roce 2012.

Garantem pro přípravu soutěže v kraji

bude Krajská rada Česko-ruské společ-

nosti v Hradci Králové. Svůj kraj poje-

dou reprezentovat ti nejlepší.

Helena Kubrtová

Soutěž Puškinův památník trvá 45 let

KRAJÁNEK – měsíčník z Královéhradeckého kraje. Toto číslo vyšlo v červenci 2011 v Hradci Králové, evidenční
číslo: MK ČR E 10060, vydává Krajská rada KSČM, Všehrdova 194, 500 02 Hradec Králové, IČO: 70812497.
Redakce tel.: 495 538 969 (e-mail: krajanek@volny.cz). Redakční rada 11. 7. korespondenčně. Příspěvky
posílejte (nejpozději do 10. dne v měsíci) na adresu: KRAJÁNEK, Všehrdova 194, 500 02 HK. Příspěvky zaslané
do Krajánku a nevytištěné budou zveřejněny na webu http://www.kscmhk.cz
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Čím jsme se bavili v 90. letech... 
� Občanský demokratická strana

mění název, aby odpovídal realitě, na:

Občas demokratická strana!

� Po zprávě o šílených kravách

v Anglii, měl ministr zemědělství sen. V

něm viděl tři krávy. Jedna byla tlustá,

jedna hubena a třetí slepá. Věštkyně

panu ministrovi vysvětlila: „První před-

stavuje vládu, druhá český národ, třetí

zemědělství pod vaším řízením.“

� Baví se zahraniční novináři o české

koaliční politice a jejích aférách. Jeden

povídá: „Tenhle ti opatří tajné doku-

menty za 100 dolarů, tamten za 200...“

Druhý žasne: „To se v celé koalici

nenajde jeden poctivý politik?“ – „Ale

ano, jenže ten je k mání za milion

dolarů!“

� Američané zase někde slavně

zvítězili. V New Yorku byla slavnostní

přehlídka a na jejím konci si vykračo-

val malý hlouček lidí s aktovkami

v čele s Václavem Klausem. Generála

Schwarzkopfa se ptali, co to má zna-

menat. „To je přece naše zázračná

zbraň, kdyby všechno selhalo.

Skupina českých ekonomů, kteří jsou

schopni v libovolném čase rozvrátit

kteroukoliv ekonomiku!“

� Dříve se tvrdilo, že lež má krátké

nohy. Dnes se říká, že lež má dobře

střižený knírek.

� Lidé si zbytečně stěžují, že minis-

tři ve vládě nemají páteř. Oni ji totiž

nepotřebují, když mají tak tlustou

hroší kůži!

� Ve vládě se přeli, jaký je největší

zločin komunistů. Ministr financí

tvrdil: „Přece to, že nám nechali záso-

by jen na pár let!“

...tím se bohužel „bavíme“ doposud

KKvvěěttáákk  ss hhoouubbaammii  
Květák (nebo brokolice), houby, cibule,

vejce, rostlinný tuk, rajčata, mletý pepř,
kmín, pažitka, sůl (všeho přiměřeně...)

Květák (nebo brokolici) uvaříme doměkka
v osolené vodě. Cibuli nakrájíme nadrobno
a zpěníme na rozehřátém tuku. Houby čerst-
vé očištěné pokrájíme, nebo dáme zmražené,
a dusíme doměkka. Přidáme sůl, pepř, kmín,
zalijeme rozšlehanými vejci a necháme srazit.
Květák obložíme houbami a rajčetem nakráje-
ným na kolečka. 

TIP: Na udušené houby přidáme pokrájený
vařený květák, a pak a promícháme vše –
houby, květák, vajíčka – dohromady a prohře-
jeme do ztuhnutí vajíček. 

Servírujeme s vařenými bramborami. Sype-
me čerstvou petrželkou, přidat můžeme i strou-
haný sýr, zeleninová obloha nemůže chybět.

RADA: Při vaření květáku oloupeme bram-
bory, nebo omyjeme a necháme je ve slupce.
Když se květák dovaří, vařící vodou zalijeme
tyto brambory – a máme je dříve hotové.

)))  KRAJÁNKOVY LETNÍ DOBROTY
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V úterý 21. června si připomněli komunisté
z okresu Náchod u památníku na Bohdašíně
výročí okupační krutosti německých fašistic-
kých sil. Hrdinný odpor odbojářů byl vykou-
pen 15 životy místních občanů a spolupra-
covníků odbojové skupiny Červenokoste-
lecka. U památníku zaznělo poděkování a ob-
div statečnosti odbojářů. „Nikdy nezapome-
neme!“

Okresní výbor KSČM Náchod

Jednou v roce se otevírá unikátní soutěžní
rozárium v Hradci Králové. Možnosti
návštěvy využily stovky obdivovatelů růží.

Folklórem 20 století byly fronty na banány, folklórem 21. století bu-
dou fronty na mléko.
Prožila jsem si v onom 20. století svoje dětství a vychovala i dvě děti. Baná-

ny pro nás nebyly denním chlebem, ale o to větší to byla pochoutka. Zato mlé-

ka za 2 Kč jsme si mohli užívat dost. Všichni denně dostáváme do schránek

spoustu letáků s akčními slevami. Šetřit se musí, takže se nakupuje tam, kde

je levněji. Nedávno byla v jednom marketu velká akce na mléko. Místo původ-

ní ceny 14,90 za litr stálo „pouhých“ 9,90 Kč. „Lidi, to si nedovedete předsta-

vit ten zmatek hned po ránu a dlouhé fronty u všech čtyřech pokladen. A neby-

li tam jen důchodci, ale zákazníci všech věkových kategorií!" O pár dní později

se totéž opakovalo v jiném supermarketu. Byli i takoví, kteří si nakládali na

vozík 5-6 kartonů mléka. A nebylo by to v Čechách, kdyby se okamžitě nena-

šlo několik lidí s mobilními telefony, kteří si tyto fronty fotili. 

Za dvacet nebo třicet let si bude další generace vyprávět a kritizovat fron-

ty na mléko. Doufám. Taková je totiž doba.                   Marie Ondráčková

PRÁZDNINOVÝ VÝLET
Za tajemstvím Josefova: pondělí 11. čer-

venecec 2011. Doprava do Jaroměře-Josefova
individuální. Sraz účastníků v 10.30 před
nádražím ČD v Jaroměři. Organizátor bude
označen cedulí S KRAJÁNKEM DO JOSEFOVA.

ZÁJEMCI se mohou přihlásit bu� dopisem na
adresu KRAJÁNKA, uvedenou v tiráži (obálku
označte slovem PEVNOST), nebo na e-
mailové adrese: vanzura.halohk@seznam.cz.
Uve�te počet přihlašovaných osob a dále
uve�te kontakt, tj. váš telefon, mobil, e-mail,
abychom vás mohli informovat o přijetí přih-
lášky. Přihlášky do konce června. Počet
účastníků je omezen.

DOPORUČENÍ: Vzhledem k celoroční sta-
bilní teplotě v podzemí 14 ˚C je vhodné vzít
s sebou teplejší oblečení, a také baterku!!!

BANÁNY VERSUS MLÉKO

FOTO: Krajánek




